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ملخص البحث
يتضمن البحث إحدى وسائل التعلم الحديثة التي ترافق عملية التعليم في مجال كرة الريشة الطائرة وللبنات الناشئات والتي تهدف إلى تطور المستوى المهاري حيث أن المشكلة تكمن وجود جمود وعدم تطور اللاعبات الناشئات وذلك لعدم وجود برامج حديثة من قبل المدربات والمدربين وعدم وجود نظام لتحفيز الكوادر التدريبية  للأساليب الحديثة والمنظمة والمبرمجة بكرة الريشة الطائرة وقامت الباحثتان بوضع برنامج تعليمي باستخدام جدولة التمرين الثابت والتمرين المتحرك لغرض تطوير المهارات الأساسية على عينة من طالبات الثاني متوسط في ثانوية تربية الكرخ للعام 2008/2009 وجرت على قائمة مدرسة صفية بنت عبد المطلب وعددهم(30) وبعمر14سنة وتم استخدام المنهج التجريبي لمطابقته أهداف البحث وتم استخراج قيمة المحتسبة في الاختبارات القبلية للمجموعتين الثابتة والمتغيرة للتأكد من تكافؤ المجموعتين مع الاستعانة بخبراء متخصصين للاستشارة وفريق عمل مساعد ذو خبرة باللعبة وتم انحدار المنهج التعليمي من خلال خبرة الباحثة والاستعانة بالخبراء المتخصصين وإعداد(14) وحدة تعليمية وتعريفية أولية وتجربة استطلاعية وتم استخدام اختبارات مقننة من خبير للدكتور(لؤي حسين البكري) سنة(2000) ولكافة المهارات الأساسية وتم عرض النتائج ومناقشتها وتحليلها في استخدام البرنامج التعليمي باستخدام الجدولة الثابتة والمتغيرة في التشابه للمهارات الثلاثة في البحث حيث أظهرت الاستنتاجات بتأثير ايجابي ومعنوي للمنهج في التشابه المهارات(إرسال عال,أبعاد أمامية,أبعاد خلفية) للمجموعتين والأفضلية للاختبارات البعيدة للتمرين المتغير للمهارات المفتوحة وعدم ظهور فروقات للمجموعتين في مهارة الإرسال (مهارة مغلقة) وان استخدام التمرين الذهني والحركي والتدريب البدني ونوع التغذية الراجعة بالأداء في التشابه في اكتساب تعلم المهارات مع أعداد بعض التوصيات لاهتمام المدربين في تطوير قابليتهم الحديثة وتوصية إلى وضع بطارية مقننة القدرات المهارية في لعبة الريشة ولمختلف المستويات والأعمار.

Abstract

The Effect Of Using Continuous and Varied Exercise Scheduling On The Development On Learning Some Basic Skills In Badminton
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The research included one of the modern learning means that accompany the learning process in the field of badminton for young girls. The aim of these means is to develop the skill level of the girls. The problem of the research lies in the lack of development in the badminton players' skill level due to the lack of modern programs designed by coaches as well as the absences of motivation for all training faculty using modern programs in badminton. The researchers designed a teaching program using continuous and varied exercises scheduling for developing the basic skills of second grade secondary school female students for the academic year 2008 – 2009. The subjects were (30) female students. The researchers used the experimental method. A training program was designed to develop these basic skills. The training program consisted of 14 training as well as a pilot study for all basic skills that were revised by the expert Dr. Loa Hussein Al Bekri in 2000. The data was collected; results were concluded, analyzed and discussed. 

The researchers came up with the following conclusions:

· The training program has a positive significant effect in skills similarities (overhead passing, forehand and backhand) for the two groups in favor of the posttests of open skills varied exercises.

· There are no differences between the two groups in serving (closed skill).

· Using mental practice, motor training, physical training and nutrition develops these basic skills

Finally the researcher came up with the following recommendations:

· The coaches should pay attention to developing the girls' abilities as well as directing these abilities to learning the basic skills in badminton.

